
"Am trecut de perioada în care
oamenii îºi cumpãrau prima casã"

(Interviu cu Sergiu Oprescu, preºedintele Consiliului Director al ARB
ºi preºedinte executiv Alpha Bank)

l "Creditul ipotecar a fost subdezvoltat ºi continuã sã rãmânã aºa"l "Importanþa
Programului Prima Casã a scãzut"

Reporter: Cum a evoluat seg-
mentul creditului ipotecar?

Sergiu Oprescu: Din punctul
meu de vedere, nevoia de credit
ipotecar existã în continuare, însã
nu doar pe segmentul Prima Casã,
ci ºi pe produsele standard. Seg-
mentul creditelor ipotecare vizate
de Programul Prima Casã a fost ex-
trem de important în perioada cri-
zei, dar acum am depãºit acel mo-
ment ºi suntem în perioada în care

oamenii îºi schimbã locuinþa, nu
mai sunt doar în situaþia de a-ºi
cumpãra pentru prima datã o casã.
Aºadar, importanþa acestui pro-
gram guvernamental a scãzut, iar
eu mã aºtept ca produsele stan-
dard ale bãncilor pe zona ipoteca-
rã sã devinã din ce în ce mai com-
petitive, sã concureze între ele ºi
cu Prima Casã, în acelaºi timp.

Reporter: Despre Programul Pri-
ma Casã opiniile au fost diferite -

pe de o parte, unii au spus cã ar fi
trebuit încheiat, pe de altã parte a
tot fost suplimentat. Cât credeþi cã
va mai dura acest program guver-
namental?

Sergiu Oprescu: Nu am foarte
multe informaþii despre acest pro-
gram, pentru cã noi, ca bancã, am
rãmas implicaþi într-o manierã
foarte restrânsã, concentrându-ne
mai ales pe produsele noastre
standard. ªtiu cã a fost suplimen-

24 Bursa Construcþiilor nr. 1 / 2018

Finanþare

Nevoia de credit ipotecar
existã în continuare, susþine

Sergiu Oprescu,
preºedintele Consiliului

Director al Asociaþiei
Române a Bãncilor (ARB) ºi

preºedinte executiv
Alpha Bank. Domnia sa

ne-a spus, într-un interviu,
cã segmentul creditelor

ipotecare vizate de
Programul Prima Casã

a fost extrem de important
în perioada crizei,

dar acum am depãºit acel
moment ºi suntem în

perioada în care mai mulþi
oameni îºi schimbã

locuinþa, nu mai sunt doar
în situaþia de a-ºi cumpãra

pentru prima datã una.



25

tat cu mai puþin decât anul trecut,
dar tendinþa este în mod clar de
scãdere a influenþei sale.

Reporter: Care este proporþia
creditelor ipotecare ºi imobiliare în
totalul împrumuturilor?

Sergiu Oprescu: Creditele ipote-
care ºi imobiliare au depãºit pen-
tru prima oarã, deja de vreun an ºi
jumãtate - doi ani, nivelul credite-
lor de consum. Creditul ipotecar
este, la ora actualã, aºa cum este
normal sã fie, mai mare decât cre-
ditul de consum. Noi am avut o pe-
rioadã atipicã - ne-am dus foarte
mult în consum ºi foarte puþin în
zona de credit ipotecar pe termen
lung. În aceastã perioadã, creditul
ipotecar a fost subdezvoltat ºi con-
tinuã sã rãmânã aºa, raportat la di-
mensiunea þãrii ºi la populaþia pe
care o avem. Un volum al creditu-
lui ipotecar de 14,2 miliarde euro,
la un PIB care s-ar putea sã se ducã
spre 186 de miliarde de euro (pozi-
þia pentru 2017), înseamnã cã ne
situãm la 7-8% penetrare a creditu-
lui ipotecar în PIB, adicã un nivel
foarte, foarte scãzut, media euro-
peanã fiind de peste 60 de puncte
procentuale.

Reporter: În perioada 2007-
2008, au fost date foarte multe cre-
dite de consum cu ipotecã, pe ter-
men lung…

Sergiu Oprescu: Da, au fost date
astfel de credite. Debitorul punea
garanþie un imobil, iar banca acor-
da un credit în valoare de 50% din
valoarea ipotecii. A fost un produs

foarte facil, dar, din pãcate, a fost
un segment care a intrat într-o
zonã de neperformanþã mult mai
mult decât creditul ipotecar, pen-
tru cã, în general, cei care se
împrumutau nu ipotecau casa în
care locuiau, ci a doua locuinþã, o
casã de vacanþã, un teren etc. ºi nu
au avut acelaºi interes pentru a-ºi
achita creditul. Peste tot în lume
acest segment al creditelor acor-
date pe o locuinþã secundarã este
mai riscant decât cel privind credi-
tul ipotecar care este în general pe
locuinþa primarã.

Reporter: Ce estimãri aveþi pen-
tru acest segment?

Sergiu Oprescu: Credem cã, por-
nind de la o bazã foarte scãzutã,
creditul ipotecar va fi în continuare
segmentul de credit neguverna-
mental care se va dezvolta cel mai
rapid. ªi piaþa se dezvoltã. Tempe-
rarea acestui segment poate sã
vinã din zona dobânzilor sau din
zona preþurilor apartamentelor.
Consider cã dacã preþurile rãmân
într-o zonã cvasi sau relativ con-
stantã, cu un factor de creºtere
normal, în linie cu creºterea econo-
micã, înseamnã cã cererea pentru
creditul ipotecar va creºte ºi, ca
atare, creditul ipotecar ca volum va
creºte. În schimb, pe fundalul
creºterii dobânzilor ºi, în acelaºi
timp, al creºterii preþurilor, clientul
va putea sã se împrumute pentru o
suprafaþã mai micã de apartament.
Cele douã componente - preþul ºi
nivelul dobânzii - calificã, prin

ecuaþia matematicã, suprafaþa din
apartament pe care poate sã ºi-o
cumpere clientul la noul preþ ºi cu
noua dobândã. Tendinþele celor
doi factori amintiþi aici vor tempe-
ra, cumva, cererea.

Reporter: Cum apreciaþi cã va
evolua creditarea, în general, anul
acesta?

Sergiu Oprescu: În ultimii ani, cre-
ditarea s-a pãstrat în inter-
valul de creºtere single
digit, menþinându-se
în zona de 4-6 pun-
cte procentuale, pe
sold . T r e bu i e sã
facem dist incþ ia
între ce înseamnã
creºtere pe sold ºi ce
înseamnã credit nou an-
gajat. În perioada în care dis-
pãreau din bilanþurile bãncilor
sume destul de mari de credite ne-
performante, prin vânzare, execu-
tare etc., o rãmânere pe sold egal
presupunea de fapt un nivel destul
de ridicat de acordare de credite
noi.

Acum, în perioada în care nivelul
de neperformanþã a rãmas oare-
cum constant, faptul cã a crescut
pe sold cu 5,6 puncte procentuale
în 2017 ºi doar un procent mic a
fost reprezentat de scãderea cre-
ditelor neperformante din sold,
înseamnã cã am reuºit sã acordãm
un volum mai mare de împrumu-
turi noi.

Referitor la cum va evolua acest
segment, trebuie menþionat cã

sunt mai multe elemente aici. Sunt
factori care vor influenþa pozitiv
creºterea creditãrii în cursul anului
2018, iar aceºti factori þin în princi-
pal de o dinamicã bunã ºi de bune
condiþii macroeconomice, dar sunt
ºi factori care, aºa cum spuneam,
vor tempera creditarea - cei care
þin de creºterea dobânzii de bazã,
de majorarea ROBOR, în perioada

respectivã. În ansamblu, eu
cred cã nivelul creditãrii

va continua sã creascã
cu un single digit.

Reporter: Cum ca-
racterizaþi anul ban-
car 2017?

Sergiu Oprescu:

2017 a fost primul an
în adevãratul sens al

cuvântului în care sistemul a
funcþionat cu o profitabilitate ope-
raþionalã realã, este adevãrat pe un
fundal al costului riscului foarte
scãzut. Mai precis, costul neperfor-
manþei a scãzut ºi a ajutat la reali-
zarea unui nivel de profitabilitate
relativ ridicat. Totuºi, profitabilita-
tea nu trebuie niciodatã discutatã
ºi analizatã static, la un anumit
moment, pentru cã aºa vom desco-
peri, de exemplu, cã în 2014 profi-
tabilitatea sistemului bancar din
România era cea mai scãzutã din
UE. Cel mai important lucru este sã
te uiþi pe un interval de timp mai
lung, sã vezi dacã sistemul are pro-
fit, dacã a atras fonduri de la acþio-
nari sau dacã genereazã interes
din partea investitorilor etc. Din
punctul acesta de vedere, sistemul
bancar din România nu a fost un si-
stem extrem de profitabil pe ter-
men lung, pentru cã a avut de-a
face cu un grad de neperformanþã
destul de ridicat. Ceea ce a þinut sis-
temul bancar pe loc din perspecti-
va profitabilitãþii a fost costul ridi-
cat al riscului, ºi acesta generat în
principal de neperformanþa foarte
mare, care, în 2014, ajunsese la 24
de puncte procentuale. Pe un in-
terval de zece ani, rentabilitatea
capitalului a fost sub 3,5%.

Reporter: Vã mulþumesc!

"Creditul
ipotecar este, la ora

actualã, aºa cum este
normal sã fie, mai

mare decât creditul
de consum".


